

**ПАМЯТИ МАРСА АШИРОВИЧА АШИРМАМЕДОВА -
ВЫДАЮЩЕГОСЯ ГЕОЛОГА-НЕФТЯНИКА ТУРКМЕНИСТАНА
(1938-2020)**



Завершил свои земные дела Марс Аширович Аширмамедов. Он родился в 1938 г. в г. Кизыларват (ныне г. Сердар) в почтенной семье учителей. Его отец Ашир Мамедов был участником Финской и Великой Отечественной войн, рано умер, не оправившись от полученных ран.

В 1957 г. М.А. Аширмамедов закончил профессиональную школу и получил квалификацию геолога. Трудовую деятельность начал помощником бурильщика в Окаремском Управлении разведочного бурения. С 1959 по 1971 гг. работал инженером-геологом, заместителем начальника и начальником геологического отдела Производственного объединения «Туркменнефть» в столице туркменского «нефтяного края» в г. Небитдаг (буквально «нефтяная гора» - ныне г. Балканабат).

Без отрыва от производства окончил МИНХ и ГП им. И.М. Губкина (ныне Российский Государственный Университет нефти и газа) В 1966 г. защитил в этом институте кандидатскую диссертацию по теме геологии и нефтегазоносности плиоцена Западно-Туркменской впадины под руководством профессора Н.Ю. Успенской.

С 1971 по 1992 гг. М.А. Аширмамедов возглавлял геологическую службу

«Туркменнефти» в качестве заместителя Генерального директора - Главного геолога объединения. Под его руководством проведены большие работы по разведке и освоению нефтегазовых месторождений Западного, Центрального и Восточного Туркменистана. За работы на гигантском газовом месторождении Шатлык он вместе с коллективом авторов был удостоен Государственной премии СССР в области науки и техники (1974 г.).

В последующем, уже будучи директором отраслевого НИИ и неформальным советником по стратегическим вопросам развития нефтегазовой отрасли Юго-Западного «нефтяного края» Туркменистана, он фактически продолжал курирование вопросов геологоразведки недр и обеспечения ресурсной базы УВ региона.

В 1996 г. по докладу в Академии наук Туркменистана, обобщающему все его работы по геологии и нефтегазоносности Юго-Западного Туркменистана, М.А. Аширмамедову присвоена степень доктора геолого-минералогических наук. Впоследствии он становится действительным членом Восточной Нефтяной Академии.

В 1997 г. М.А. Аширмамедову, как директору отраслевого НИИ, вручена в Мадриде Международная премия «Золотая Звезда» В 2009 г. в Тегеране он получил награду на X саммите Организации Экономического Сотрудничества.

В Туркменистане Аширмамедову М.А. были вручены Орден III степени «Алтын Асыр», медали «Гайрат» и «За любовь к отечеству», присвоены Государственное звание «Почётный народный старейшина» и звание «Заслуженный работник промышленности Туркменистана».

Как в советское время, так и в современном Туркменистане Марс Аширович пользовался непререкаемым авторитетом в руководстве и среди специалистов «Туркменнефти», «Туркменгеологии», «Туркменгаза», и их подразделений, и НИИ, большим уважением в Министерстве нефтяной промышленности и в головных нефтегеологических институтах СССР. Его заслуженный авторитет, талант геолога-исследователя и производственника и, одновременно, огромная ответственность за направления и результаты разведки и добычи нефти и газа в таком очень сложном «старейшем» по мировым меркам регионе (добыча нефти в Юго-Западном Туркменистане осуществлялась с конца XIX века, сначала из колодцев и мелких скважин Нобеля и других промышленников, в настоящее время нефть и газ добываются здесь с глубин до 4000-5500 м), позволили ему в сотрудничестве с коллегами решать многие принципиальные проблемы, казавшимися на существовавшем невысоком технико-технологическом уровне сейсморазведки и бурения не всегда решаемыми.

Необходимо отметить, что М.А. Аширмамедов возглавил геологическую службу «Туркменнефти» не в период нарастания и пика добычи нефти в регионе (21 млн. т в

1960-х гг.), а в более сложный период спада добычи нефти и «измельчания» новых месторождений.

Ряд новых направлений и объектов ГРП, освоение которых сдерживалось по причинам необустроенности тех или иных районов региона и объективными горно-геологическими сложностями вскрываемых разрезов, были введены в разведку во многом благодаря настойчивости и своеобразной «дипломатии» М.А. Аширмамедова в отношении технического руководства объединения «Туркменнефть», что увенчалось новыми открытыми месторождениями и залежами нефти и газа.

Марс Аширович был достойным человеком, готовым оказать содействие и посильную помощь людям, попавшим в неприятные жизненные ситуации, прекрасным наставником для молодых специалистов. Обладал большим юмором, в том числе по отношению к себе. Одно из его образных шутливых выражений, имеющее определённое основание, звучит так: «У нас голова в XXI веке, а хвост - в XIV». Думаем, что воплощение его идей в жизнь в контексте геологии и разведки нефти и газа будет успешно продолжено следующим поколением туркменистанцев. Как говорят в мусульманской традиции: «Пусть Аллах воздаст тебе за терпение, внушит успокоение, утешение и пусть простит возможные прегрешения».

От имени его друзей и коллег, которых уже осталось немного на этом свете, многочисленных последователей и учеников, выражаем глубокое соболезнование родным и близким Марса Ашировича: В.Н. Мелихов, Н.А. Крылов, В.Л. Шустер, В.И. Ермолкин, И.В. Шевченко, Н.Н. Соловьёв, Н. Мамиэсенов, А.Б. Ибрагимов, А.А. Атаев.

IN MEMORY OF MARS ASHIROVICH ASHIRMAMEDOV – THE OUTSTANDING PETROLEUM GEOLOGIST OF TURKMENISTAN

Mars Ashirovich Ashirmamedov departed this life. He was born in 1938 in Kizylarvat (now Serdar) in a well-respected family of teachers. His father, Ashir Mamedov, a participant of the Finnish and Great Patriotic Wars, passed away early, not fully recovered from his wounds.

In 1957 Ashirmamedov M.A. graduated from work school and was qualified as a geologist. He started his career as driller's assistant in the Okarem Department of exploration drilling. From 1959 to 1971 he worked as a geologist engineer, deputy head and head of Geology Department of the Production Association "Turkmenneft" in the capital of the Turkmen "oil region" town Nebitdag (literally "oil mountain" - now Balkanabat).

In off-work hours he graduated from Moscow Institute of Oil and Gas Industry (now Russian State University of Oil and Gas) named after Gubkin I.M. In 1966, defended his candidate dissertation on "Geology and oil-and-gas bearing of the Pliocene of the West-Turkmen depression" under the guidance of professor Uspensky N.Yu.

From 1971 to 1992 Ashirmamedov M.A. was the head of the geologic service in "Turkmenneft" as Deputy General Director - Chief geologist of the association. Extensive works regarding exploration and development of oil and gas fields in Western, Central and Eastern Turkmenistan were fulfilled under his management. Together with a team of authors, he was awarded the USSR State award in science and technology sphere (1974) for the giant Shatlyk gas field.

Later, as the Director of industry-specific Research Institute and an informal adviser on strategic issues of the development of oil and gas industry in the South-West "oil region" of Turkmenistan, he actually continued supervision of matters regarding subsurface exploration and ensuring resources potential of this hydrocarbon region.

In 1996, according to the report in the Academy of Sciences of Turkmenistan, summarizing all his works on geology and oil-and-gas bearing of the South-Western Turkmenistan, Ashirmamedov M.A. was awarded a degree of Doctor of Geological and Mineralogical Sciences. Subsequently, he became a full member of the Eastern Petroleum Academy.

In 1997 Ashirmamedov M.A., as a Director of industry-specific research institute, was awarded the International award "Gold Star" in Madrid. In 2009 he received the award at the X summit of the Economic Cooperation Organization in Tehran.

In Turkmenistan, Ashirmamedov M.A. was awarded with the Order of III degree "Altyn Asyr", the medals "Gayrat" and "For love of the Country", the State title "Honored people's elder" and the title "Honored worker of Turkmenistan industry".

Both in Soviet times and in modern Turkmenistan, Mars Ashirovich was well regarded and had indisputable authority of management members and specialists of "Turkmenneft", "Turkmengeologiya", "Turkmengaz", their divisions and research institutes, and was highly respected in the Ministry of oil industry and in the main oil and gas institutes of the USSR. His well-deserved authority, talent as a geologist, researcher, production specialist, and, at the same time, great responsibility for the directions and results of oil and gas exploration and production in such a very complex "oldest" region by world standards (oil production in South-Western Turkmenistan was carried out from the end of the XIX century, first from wells and small Nobel wells and other industrialists, currently oil and gas are extracted here from depths up to 4000-5500 m), allowed him to solve many fundamental problems that seemed not always manageable taking into account low technical and technological level of seismic exploration and drilling at that time.

It should be noted that Ashirmamedov M.A. became the head of geological service of "Turkmenneft" not during the period of increase and peak of oil production in the region (21 million tons in the 1960s), but during more difficult period of decline in oil production and "depletion" of new fields.

A number of new areas and objects of exploration and appraisal, the development of which was constrained due to poor infrastructure of certain areas in the region and real geologic challenges in the penetrated formations, were introduced into exploration thanks largely to persistence and unique diplomacy of Ashirmamedov M.A. with technical management of "Turkmenneft"; it led to new discovered fields and oil and gas deposits.

Mars Ashirovich was a decent man, ready to provide help and all possible assistance to people in difficult situations, he was an excellent mentor for young specialists. He had a good sense of humor, including about himself. One of his figurative humorous expressions, which has a certain basis, sounds like this: "We have a head in the XXI century, and a tail in the XIV."

On behalf of his friends and colleagues, who are already few in this world, numerous followers and students, we express our deep condolences to the family and friends of Mars Ashirovich.

We believe that implementation of his ideas in the context of geology and oil and gas exploration will be successfully continued by the next generation of Turkmen citizens.

As they say in the Muslim tradition: **"May Allah reward you for your patience, inspire you with peace and comfort and let Him forgive possible sins."**

Melikhov V.N., Krylov N.A., Shuster V.L., Ermolkin V.I. Shevchenko I.V., Solovyov N.N., Mamiesenov N., Ibragimov, A.B., Atayev A.A.